
– ДАТЫ. СОБЫТИЯ. ЮБИЛЕИ –

DOI 10.25587/2587-5612-2024-4-134-139

Филиппов Валерий Тимофеевич, юрист, посвятивший себя служению закону и праву

Ким-Кимэн А.Н.

Северо-Восточный федеральный университет имени М.К. Аммосова, Якутск, Россия

4 октября 2024 в Большом зале парламента республики состоялось торжественное собрание общественности, посвященное презентации книг «Законодательная деятельность Верховного Совета Республики Саха (Якутия) XII созыва (1990–1993 гг.)» и «Становление современного парламента в Республике Саха (Якутия) и формирование парламентского права», а также 80-летию их автора, Судьи Конституционного суда Республики Саха (Якутия) в почетной отставке, Заслуженного юриста Российской Федерации, Заслуженного юриста Республики Саха (Якутия), Почетного работника судебной системы Российской Федерации, кандидата юридических наук Валерия Тимофеевича Филиппова.

В мероприятии приняли участие народные депутаты республики разных созывов, ветераны государственной службы, представители общественности республики, землячества Нюрбинского улуса, студенты юридического факультета СВФУ, соратники, друзья и родственники юбиляра.

Открывая торжественное собрание общественности Первый Заместитель Председателя Государственного Собрания (Ил Тумэн) Александр Николаевич Жирков отметил большую роль Валерия Тимофеевича Филиппова в укреплении государственности республики.

С содержательным докладом о жизни и деятельности В.Т. Филиппова выступил Председатель Конституционного суда Республики Саха (Якутия (1992–2014 гг.), Советник Конституционного Совета Республики Саха (Якутия), доктор юридических наук, профессор Дмитрий Николаевич Миронов. Он отметил преданность Валерия Тимофеевича служению закону и праву, а также его плодovitость в части написания книг о деятельности Верховного Совета республики 12-го созыва, а также деятельности Государственного Собрания (Ил Тумэн) Республики Саха (Якутия) всех созывов, а также Конституционного суда республики.

КИМ-КИМЭН Александр Николаевич – доктор юридических наук, профессор, профессор кафедры «Конституционное и муниципальное право» юридического факультета, Северо-Восточный федеральный университет имени М.К. Аммосова, председатель Якутского регионального отделения Ассоциации юристов России, заслуженный юрист Российской Федерации, заслуженный юрист Республики Саха (Якутия).

E-mail: dr.kim-kimen@mail.ru

KIM-KIMEN Alexander Nikolayevich – Doctor of Juridical Sciences, Professor, Professor of the Department of Constitutional and Municipal Law of the Faculty of Law, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Chairman of the Yakut Regional Branch Associations of Lawyers of Russia.

Депутат Верховного Совета ЯАССР XII созыва, народный депутат Государственного Собрания (Ил Тумэн) Республики Саха (Якутия) 1 и 2 созывов, экс-член Совета Федерации Федерального Собрания РФ от Республики Саха (Якутия) Егор Михайлович Ларионов отметил, что с момента получения диплома о высшем образовании Валерий Тимофеевич был самостоятельной фигурой на политико-государственном поле, оставаясь всегда честным и принципиальным профессионалом высокого уровня.

Советник Главы Республики Саха (Якутия) Игорь Игнатьевич Николаев в своем выступлении подчеркнул профессиональные и человеческие качества Валерия Тимофеевича, с которым он работал, будучи адвокатом по уголовным делам в Чурапчинском районе. Он охарактеризовал высокие деловые и профессиональные качества народного судьи В.Т. Филиппова, который прослыл в районе суровым стражем закона, но в то же время верным своим идеалам человеком и другом.

Народный депутат Государственного Собрания Республики Саха (Якутия) II, III, IV и V созывов, заслуженный юрист Российской Федерации, заслуженный юрист Республики Саха (Якутия), доктор юридических наук, профессор Александр Николаевич Ким-Кимэн в своем выступлении отметил исключительную порядочность юбиляра, его высокие профессиональные качества как деловитость, принципиальность и бескорыстность. Также он подчеркнул, что Валерий Тимофеевич является одним из первых лауреатов Государственной премии в области юриспруденции имени профессора Михаила Михайловича Фёдорова, так как многие годы, он, будучи кандидатом юридических наук и доцентом, преподавал на юридическом факультете Северо-Восточного федерального университета и приложил руку к делу подготовки высококвалифицированных юридических кадров для республики.

В этот вечер поделились воспоминаниями Председатель Президиума Верховного Совета Якутской АССР XI созыва, заместитель Председателя Президиума Верховного Совета РСФСР XI созыва, председатель Высшего Совета старейшин (Ытык Сүбэ) Республики Саха (Якутия) Люлия Николаевна Григорьева, постоянный представитель Нюрбинского улуса в г. Якутске Прокопий Чымыров, а также одноклассники и родные юбиляра.

Выступающие отметили, что Валерий Тимофеевич – один из самых авторитетных судей Конституционного суда Республики Саха (Якутия), который большую часть своей жизни посвятил вопросам реализации права и правосудия. Они пожелали виновнику торжества не останавливаться на достигнутом и продолжать свою творческую и научную деятельность во благо развития юридического образования и науки в Республике Саха (Якутия).

Также в рамках торжества были зачитаны поздравительные телеграммы от Председателя Конституционного суда Российской Федерации Валерия Дмитриевича Зорькина, депутата Верховного Совета Республики Саха (Якутия) XII созыва, экс-заместителя Генерального прокурора Российской Федерации Василия Васильевича Колмогорова, генерал-майора налоговой полиции, генерал-майора юстиции, заслуженного юриста Республики Саха (Якутия), почетного сотрудника МВД России Геннадия Андреевича Корнилова, одноклассника по Нюрбинской средней школе № 1, выпуска 1963 года, полковника, военного летчика-инженера, заслуженного военного специалиста России, кандидата военных наук, бывшего преподавателя Военно-Воздушной Академии им. Ю. А. Гагарина, зам. начальника ВНИИ Росаэронавигация, экс-начальника Управления Главного штаба ВВС Валентина Капитоновича Иванова.

В целом, следует отметить, что масштаб личности Валерия Тимофеевича Филиппова является знаковым примером для будущих поколений юристов и должен быть ориентиром для всех специалистов в области права. Его научные труды и публикации являются бесценным даром для будущих поколений.

ValeriyFilippov, a lawyer who devoted himself to serving the law and right

A. N. Kim-Kimen

M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russia

On 4 October 2024, a solemn public meeting was held in the Great Hall of the Republic's Parliament to present the books "Legislative Activity of the Supreme Soviet of the Sakha Republic (Yakutia) of the XII Convocation (1990-1993)" and "Establishment of the Modern Parliament in the Sakha Republic (Yakutia) and the Formation of Parliamentary Law", as well as the 80th anniversary of their author ValeriyFilippov, Judge of the Constitutional Court of the Sakha Republic (Yakutia) in an honourable resignation, Honoured Lawyer of the Russian Federation, Honoured Lawyer of the Sakha Republic (Yakutia), Distinguished worker of the Judicial System of the Russian Federation, Candidate of Judicial Sciences.

The event was attended by People's Deputies of different convocations, veterans of public service, representatives of the public, the community of Nyurba district, students of the Law Faculty of the North-Eastern Federal University, associates, friends and relatives of the jubilee.

Opening the solemn public meeting, First Deputy Chairman of the State Assembly (II Tumen) Alexander Zhirkov noted the great role of ValeriyFilippov in strengthening the statehood of the republic.

The Chairman of the Constitutional Court of the Sakha Republic (Yakutia) (1992-2014), Counsellor of the Constitutional Council of the Sakha Republic (Yakutia), Doctor of Law, Professor Dmitry Mironov made an informative report on the life and work of ValeriyFilippov. He noted Filippov's dedication to serving the law and the right, as well as his productivity in writing books on the activities of the Supreme Soviet of the Sakha Republic (Yakutia) of the 12th convocation, as well as the activities of the State Assembly (II Tumen) of the Sakha Republic (Yakutia) of all convocations, and the Constitutional Court of the Republic.

Deputy of the Supreme Soviet of the YASSR (Yakut Autonomous Soviet Socialist Republic) of the 12th convocation, People's Deputy of the State Assembly (II Tumen) of the Sakha Republic (Yakutia) of the 1st and 2nd convocations, ex-member of the Federation Council of the Federal Assembly of the Russian Federation from the Sakha Republic (Yakutia) Egor Larionov noted that Filippov was an independent figure in the political and state field, remaining always honest and principled professional of high level from the moment of receiving a diploma of higher education.

In his speech, Igor Nikolaev, Advisor to the Head of the Sakha Republic (Yakutia), emphasized the professional and human qualities of Filippov, with whom he worked as a criminal defense lawyer in the Churapcha district. He characterized the high professional qualities of the people's judge Filippov, who was known in the district as a strict guardian of the law, but at the same time faithful to his ideals as a man and a friend.

People's Deputy of the State Assembly of the Sakha Republic (Yakutia) of the II, III, IV and V convocations, Honoured Lawyer of the Russian Federation, Honoured Lawyer of the Sakha Republic (Yakutia), Doctor of Law, Professor Alexander Kim-Kim-Kimen noted the exceptional decency of the jubilee, his high professional qualities as efficiency, principledness and unselfishness. He also emphasized that Filippov was one of the first laureates of the State Prize in Jurisprudence named after Professor Mikhail Fedorov, because for many years, as a candidate of jurisprudence and associate professor, he taught at the Law Faculty of the North-Eastern Federal University and had a hand in training highly qualified legal personnel for the republic.

This evening Lyuliya Grigoryeva, Chairperson of the Presidium of the Supreme Soviet of the YASSR (Yakut Autonomous Soviet Socialist Republic) of the XI convocation, Deputy Chairperson of the Presidium of the Supreme Soviet of the RSFSR (Russian Soviet Federative Socialist Republic) of the XI convocation, Chairperson of the Supreme Council of Elders (YtykSyube) of the Sakha Republic (Yakutia), Prokopy Chymyrov, Permanent Representative of Nyurba district in Yakutsk, as well as classmates and relatives of the jubilee shared their memories.

The speakers noted that Filippov is one of the most authoritative judges of the Constitutional Court of the Sakha Republic (Yakutia), who has devoted most of his life to the realization of law and justice. They wished the celebrant not to rest on his laurels and to continue his creative and scientific activities for the benefit of the development of legal education and science in the Sakha Republic (Yakutia).

Also within the framework of the celebration were read out congratulatory telegrams from Valeriy Zorkin, the Chairman of the Constitutional Court of the Russian Federation; Vasily Kolmogorov, Deputy of the Supreme Council of the Sakha Republic (Yakutia) of the XII convocation, Former Deputy of General Prosecutor of the Russian Federation; Gennady Kornilov, Major-General of the Tax Police, Major-General of Justice, Honoured Lawyer of the Sakha Republic (Yakutia), Honoured Officer of the Ministry of Internal Affairs of Russia; Valentin Ivanov, classmate of Nyurba secondary school No. 1, class of 1963, colonel, military pilot-engineer, Honoured Military Specialist of Russia, candidate of military sciences, former teacher of the Y. A. Gagarin Air Force Academy, deputy head of the All-Russian Research Institute of Rosaerionavigatsiya, former head of the Air Force Main Staff Department.

At the end of the event, the floor was given to Nadezhda Nazarova, a second-year Master's student of the Law Faculty, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University. In her speech she noted that the monographs by Filippov aroused great interest among the Master's students, and one of them is "Legislative Activity of the Supreme Council of the Sakha Republic (Yakutia) of the XII convocation" allows readers to plunge into a difficult historical period when the most important legal acts for the republic were adopted and developed.

In general, it should be noted that the scale of personality of Valeriy Filippov is a landmark example for future generations of lawyers and should be a reference point for all legal professionals. His scholarly works and publications are an invaluable gift for future generations.





